
روایتی از گذر عاشقی
آرزو سلخوری 

چند روزی به اربعین باقی مانده و دلم بی تاب عاشــقی اســت، گرمای هوا، 
هزینه های ســفر و هر آنچه که نباید، در ذهنم رژه می روند و نمی دانم آیا باید 
راهی مشایه شوم یا دلم را کنار بگذارم و زیر باد کولر به تماشای اربعین بنشینم.
اما نمی توانم حریف عشــق جان گرفته در قلبم شــوم، من عاشــق سفر و 
تجربه هســتم و چه تجربه ای بهتر از عاشقی! اربیعن برایم مانند کتابی جذاب 

و خواندنی و کنجکاوی ام برای تماشای تمام صفحات آن تمام نشدنی است.
نمی دانم حالا که غرق در زندگی و به دنبال خودم هستم آیا می توانم راهی 
شوم! این روزها بیشتر از هر چیزی به دنبال خودم می گشتم و حوصله ای نبود 
که به چیز دیگری فکر کنم، اما هرچه به خود اندیشــیدم بیشــتر به این سفر 

نزدیک شدم و حالا این راه برایم نوید روشنی دارد.
به واســطه یکی از دوستانم که در دانشگاه بغداد در حال تدریس ارتباطات 
بین الملل است به این سفر دعوت می شوم، عجیب است ما درخصوص ارتباطات 
بین المللی صحبت می کردیم و میانه صحبت دعوت شده ام، گویا تردید را باید 

کنار بگذارم و راهی شوم.
کوله کوچکی را بســتم و تصمیم گرفتم با دریافت ارز اربعین راهی ســفر 
شوم، برخلاف گذشته دیگر نیازی به ماندن در صف های طولانی نبود، با امکان 
جدید کمتر از ۳ دقیقه در یک اپلیکیشن ثبت نام کردم و فردای آن روز بدون 
معطلــی و در صف قرار گرفتن ۲۰۰ هزار دینار ارز دولتی به قیمت ۳۶ هزار و 

۴۷۶ تومان دریافت کردم.
فرصت کوتاه بود و تصمیم گرفتم با اولین پرواز به ســمت نجف بروم؛ برای 
همین سایت های خرید بلیط را چک کردم، قیمت ها باور کردنی نبودند، بلیط 
پــرواز به نجف ۱۰۷ میلیون تومان هم رســیده بود! بلیطــی که با ۳ میلیون 
چارتــری هم در روزهای عادی قابل دریافت اســت حالا کمتر از ۶۰ میلیون 
تومان نیســت، البته پروازهای سیســتمی و در پروازهای اکونومی؛ اگر خوش 
شانس بودی و پرواز چارتر به تورت می خورد می توانستی با ۱۲ میلیون بروی.

بنابراین با یک اتوبوس به ســمت مرز مهران حرکت کردم؛ در میانه راه از 
موکب های مختلف شهرهای آوج، همدان، کنگاور و ایلام عبور کردیم، هر شهر 
به فراخور امکاناتش در هر چند کیلومتری موکبی تاســیس کرده بود، هوای 
گرم تابستانی با بوی خاک و چای تازه دم آمیخته شده بود؛ صدای صمیمانه ی 
»خوش آمدید« خادمان در گوشمان می پیچید. موکب ها مثل یک خانه  کوچک 
و گرم بودند، جایی که هر کســی را به یاد یــک خانواده ی بزرگ می انداخت؛ 

خانواده ای که تمام زائران حسین )ع( را در بر می گرفت .
خادمان می گفتند امسال زائران بیشتری آمده اند و من در حالی که سرم را 
به شیشه اتوبوس تکیه داده بودم، به آرامی در جاده ای که به کربلا ختم می شد، 

حرکت می کردم؛ چشم هایم را به افق دوخته ام.
 هوا تاریک اســت و ماه کامل در آسمان خودنمایی می کند و زیبایی اش را 
به رخم می کشــد، وقتی حرف از عشق می شود زمان به درازا می کشد و حالا 
باید زمان زیادی را خیره به دوردســت باشم و جایی که شاید حرم حسین)ع( 
است را در دوردست ها تصور می کنم. هر لحظه که نزدیک تر می شویم، دلشوره  
عجیبی در قلبم خانه می کند. این دلشوره، از جنس انتظار است؛ انتظاری که با 
هر قدم، با هر تپش قلب، شدیدتر می شود. به یاد اولین باری افتادم که نام کربلا 
را شنیدم؛ از همان روز، این آرزو در دلم ریشه دواند. حالا که در این مسیر قدم 
گذاشته ام، هر لحظه اش را با جان و دل حس می کنم. هر توقف، هر جرعه چای، 
هر سلامی که با زائران رد و بدل می شود، به من یادآوری می کند که این سفر، 
سفر دل است. سفری که در آن خستگی ها، گم می شوند و تنها چیزی که باقی 

می ماند، شوق وصال است.

برپایی ۱۵۰۰ موکب 
در مسیر جاماندگان اربعین در پایتخت

آیین پیاده روی جاماندگان اربعین حســینی با شعار »لشکر حسین)ع(، لشکر 
قدس«، یکشنبه ۴ شهریورماه از میدان آئینی امام حسین)ع( تا حرم حضرت 
عبدالعظیم حسنی)ع( پس از نماز صبح و قرائت زیارت شریف اربعین در تهران 
برگزار می شــود. به گزارش پایگاه خبــری تحلیلی فرهنگ و هنر؛ حمیدرضا 
خونویی معاون فرهنگی سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران گفت: امسال 
نیز همانند ســال های گذشــته، آیین راهپیمایی جاماندگان اربعین حسینی 
در تهران همزمان با روز اربعین و با حضور عاشــقان حضرت اباعبدالله)ع(، از 
میدان آئینی امام حســین)ع( تا حرم حضرت عبدالعظیم حســنی)ع( برگزار 
می شــود.وی با اشــاره به انتشــار فراخوان برای همکاری موکب  دارها ادامه 
 داد: از ابتــدای ماه محرم فراخوانی برای همکاری موکب ها از طریق ســامانه

mookeb.farhangsara.ir منتشــر شــد و نهایتا پس از بررسی، ۱۵۰۰ 
موکب در قالب ۴۵۰۰ غرفه در مســیر پیاده روی جاماندگان اربعین مســتقر 
خواهند شــد.خونویی در خصوص حضور نوجوانان در برگزاری مراسم گفت: 
امســال برای اولین بــار ۷۰۰ نوجوان در قالب ۱۰۰ موکــب به ارائه خدمات 
به زائران می پردازنــد. این نوجوانان اعضای حلقه ی »بچه های فرهنگســرا« 
هســتند که در مدت یک ســال اخیر، تجربه های خوبی در برگزاری مراسم و 
آیین های مذهبی و ملی داشته اند. وی ادامه داد: همچنین در مسیر پیاده روی 
۲۰۰ موکب به صورت خانوادگی ثبت نام و در این مراســم شــرکت کرده اند 
و ۱۲۰ موکب نیز توســط خانواده های معظم شهدا اداره می شوند. همچنین 
در ۸ نقطه از مســیر پیاده روی، مواکب حضرت ام البنین)س( برای استراحت 
مادران حاضر در مراســم تدارک دیده شــده است که در این مواکب خدمات 
مختلف رفاهی و فرهنگی برای مادران و کودکان شــان ارائه می شود.خونویی 
در پایان گفت: ســامانه تلفنی ۱۸۳۷ از آغاز تا پایان مراســم، برای راهنمایی 
زائران پاسخگوی سوالات احتمالی شرکت کنندگان خواهد بود. همچنین زائران 
می توانند در طول مسیر از طریق سامانه map.farhangsara.ir به تمامی 
اطلاعات منطقه مورد نظر خود، از جمله مراکز درمانی، بهداشتی، فروشگاهی 

و... دسترسی داشته باشند.

لزوم ایجاد ردیف مالی مستقل در معاونت متوسطه 
اول برای آموزش معلمان 

مدیرکل دفتر آموزش دوره اول متوسطه با بیان اینکه این معاونت ردیف مالی 
مســتقلی ندارد گفت: در بحث کیفیت بخشی به آموزش، آموزش نومعلمان 
و آموزش معلمان با ســابقه، به دلیل نبود ردیف بودجه ای با مشکل مواجه 
هستیم، بنابراین درخواست داریم همانطور که ردیف مالی مستقلی در برخی 
معاونت ها وجود دارد، برای معاونت آموزش ابتدایی و متوسطه نیز این ردیف 
در نظر گرفته شود. حمید یزدانی گفت: در سیاست های ابلاغی مقام معظم 
رهبری بر آموزش های فنی و حرفه ای تاکید شده یعنی تقویت آموزش های 
فنی و حرفه ای به عنوان محور اساسی مورد تاکید رهبر قرار گرفته است.وی 
با بیان اینکه به موضوع فنی و حرفه ای از دوران ابتدایی باید توجه کرد افزود: 
اگر این نگاه جاری و ساری شــود استعدادیابی و هدایت تحصیلی در قالب 
یک آزمون رغبت و توانایی انجام نمی شود بلکه دربازه ابتدایی و متوسطه اول 

استعدادها کشف و یک اتفاق آگاهانه شکل می گیرد.
یزدانی با بیان اینکه از وزیر جدید درخواست داریم به دروس مهارتی، دروس 
کار و فنــاوری و فرهنــگ و هنر توجه کند گفت: در کنــار این ها توجه به 
درس های علوم پایه باعث می شــود تا در آزمون های بین المللی بدرخشیم.

وی با بیان اینکه صحبت های وزیر پیشــنهادی آموزش و پرورش در صحن 
علنی مجلس نگاه عمیق و کارشناسی داشت، ادامه داد: شاید انتخاب گزینه 
پیشنهادی باعث شود تفکیک و فاصله بین آموزش و پرورش برداشته شود و 
به تربیت یکپارچه بینجامد. به گزارش ایسنا، مدیرکل دفتر آموزش دوره اول 
متوســطه با بیان اینکه بحث مهارت آموزی در دوره های ابتدایی و متوسطه 
اول و نگاه فناورانه به بحث هوش مصنوعی از برنامه هایی اســت که نیازمند 
اهتمام دولت جدید اســت عنوان کرد: توجه به این موضوع، ایران را در صدر 
جایگاه   دنیا قرار می دهد اما این زمانی اتفاق می افتد که زیرساخت های آن 
در دوره ابتدایی فراهم شــود.یزدانی با بیان اینکــه این معاونت ردیف مالی 
مســتقلی ندارد گفت: در بحث کیفیت بخشی به آموزش، آموزش نومعلمان 
و آموزش معلمان با ســابقه، به دلیل نبود ردیف بودجه ای با مشکل مواجه 
هستیم، بنابراین درخواست داریم همانطور که ردیف مالی مستقلی در برخی 
معاونت ها وجود دارد، برای معاونت آموزش ابتدایی و متوسطه نیز این ردیف 

در نظر گرفته شود.

یادداشت

شهری

آموزش

تصویب طرح مدیریت مناطق 
چهارگانه محیط زیست استان تهران

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران گفت: پس 
از انجام مطالعات کارشناســی و طرح موضوع در جلسه 
شــورای برنامه ریزی و توسعه اســتان، طرح مدیریت 
مناطق چهارگانه محیط زیست استان تهران تصویب شد.

علیرضــا مزینانی در تشــریح مصوبات محیط زیســتی 
جلســه شــورای برنامه ریزی و توسعه اســتان تهران به 
ریاســت استاندار تهران و با حضور معاونین و مدیران کل 
استانداری، مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران 
و مدیران دستگاه های اجرایی مرتبط در استانداری تهران 
تشــکیل شــد، گفت: به منظور حفاظت بهینه و کارآمد 
در مناطق چهارگانه تحت مدیریت محیط زیســت، تهیه 
نقشــه راه و اجرای برنامه های حفاظت از زیســتگاه ها و 
تنوع زیستی مســتلزم تهیه و تدوین طرح های مدیریت 
توجیهی- تفضیلی است.وی افزود: پس از انجام مطالعات 
کارشناسی و طرح موضوع در جلسه شورای برنامه ریزی 
و توسعه اســتان، طرح مدیریت مناطق چهارگانه محیط 
زیست استان تهران تصویب و مقرر شد ارائه ریز برنامه ها 
و درخواست اعتبارات ملی و استانی لازم به منظور تحقق 
برنامه هــای مورد نظر، توســط اداره کل حفاظت محیط 
زیســت و ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران 
انجام شــود. به گزارش ایســنا، مدیرکل حفاظت محیط 
زیست اســتان تهران با اشــاره به اینکه موضوع احداث 
ســاختمان ادارات حفاظت محیط زیست شهرستان های 
پیشوا و ری نیز در دستور کار این نشست بود و مورد بحث 
و بررسی قرار گرفت، اظهارکرد: موضوع احداث ساختمان 
اداری اداره حفاظت محیط زیســت شهرســتان پیشوا از 
محل مسئولیت های اجتماعی در راستای بند ۶ ماده ۱۴ 
ضوابط اجرایی قانون بودجه ۱۴۰۳، توسط شرکت کشت 
و صنعت شمه شیر، شرکت کشاورزی تلیسه اصیل جهان 
و شرکت کشاورزی دامداری چالتاسیان به تصویب رسید.

به گزارش روابط عمومی حفاظت محیط زیســت استان 
تهران مزینانی در پایان گفت: مقرر شد احداث ساختمان 
اداره حفاظت محیط زیســت شهرستان ری نیز از محل 
مســئولیت های اجتماعی وفق ضوابط اجرایی ذکر شده 

توسط شرکت پالایش نفت تهران انجام شود.

افزایش نسبی دمای تهران 
طی پایان هفته

اداره کل هواشناسی استان تهران اعلام کرد: طی روزهای 
پنجشــنبه و جمعه )۱ و ۲ شهریور( افزایش نسبی دما 
در استان پیش بینی می شــود. بر پایه واکاوی الگوهای 
همدیدی و بررســی نقشه های پیش یابی، آسمان استان 
تهران صاف تا قســمتی ابری، در بعضی ساعات همراه با 
غبار رقیق پیش بینی می شود. افزایش بعضی آلاینده ها به 
ویژه ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون و ازن در ســاعات 
بعد از ظهر و شــب، گاهی افزایش ســرعت وزش باد و 
در نیمه غربی و نواحی جنوبی اســتان گاهی وزش باد 
شــدید خیزش گرد و خاک با احتمال انتقال موقت گرد 
و خاک از استان های همجوار، کاهش نسبی کیفیت هوا 
و کاهش موقت دید دور از انتظار نیســت . آسمان تهران 
امــروز )۳۱ مردادماه( صاف، در بعد از ظهر افزایش باد با 
حداقل دمای ۲۶ و حداکثر دمای ۳۴ درجه ســانتیگراد 
و پنجشــنبه )اول شــهریور ماه(، صاف در بعد از ظهر 
افزایش باد با حداقل دمای ۲۷ و حداکثر دمای ۳۶ درجه 

سانتیگراد پیش بینی می شود.

محیط زیست

هواشناسی
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آبله میمون کــه به صورت مخفف به 
آن ام پاکس )Mpox( گفته می شود 
یک بیماری عفونی واگیردار ناشی از 
ویروس آبلهٔ میمون است که می تواند 
در برخی از جانوران و نیز انسان ایجاد 

شود. 
نشــانه های این بیماری با تب، ســردرد، 
و  لنفادنوپاتــی  ماهیچــه ای،  دردهــای 
احساس خســتگی آغاز می شود. به دنبال 
آن دانه هایی ایجاد می شــوند که تاول ها و 
پوســته ها را روی آن ایجاد می کند. دوره 
نهفتگی ام پاکس حــدود ۱۰ روز و مدت 
زمان نشانه های بیماری معمولاً دو تا چهار 
هفته اســت.در حال حاضــر ویروس آبله 
میمونی در جمهوری کنگو به شدت شایع 
شده و در سال جاری میلادی، جان ۵۴۸ 
نفر را گرفته است. نیجریه، بروندی، کنیا، 
روآندا و اوگاندا نیز از شــیوع این ویروس 

خبر داده اند.
چهارشــنبه هفته قبل ســازمان جهانی 
بهداشــت بــرای دومین بار در دو ســال 
گذشــته به دلیل شــیوع بیمــاری »آبله 
میمونــی« وضعیت اضطراری بهداشــت 
عمومــی بین المللــی اعلام کــرد اما روز 
پنجشــنبه آژانس بهداشت عمومی سوئد 
اعلام کرد که یک مــورد ابتلا به ویروس 
آبله میمونی را شناسایی کرده است و این 
اولین مورد ابتلا به این ویروس در خارج از 
قاره آفریقاست. موضوعی که اگرچه اعلام 
شــده در اروپا هنوز جدی نیست اما ترس 
دوباره ای از یــک همه گیری دیگر را رقم 

زده است. 
آبله میمونی پیشــتر در ماه می ۲۰۲۲ در 
سطح جهانی شــیوع پیدا کرد و سازمان 
جهانی بهداشــت از ژوئیــه ۲۰۲۲ تا می 
۲۰۲۳ اعلام وضعیــت اضطراری کرد. در 
این مدت، حدود ۹۰ هــزار مورد ابتلا به 

آبله میمونی شناسایی شد که جان حدود 
۱۴۰ تــن را گرفــت.  روزنامــه اینترنتی 
فــراز در ارتباط با ایــن بیماری و اهمیت 
احتیاط از باب سرایت آن با »مینو محرز«، 
پزشــک  متخصص بیماری هــای عفونی، 
رئیس پیشــین مرکز تحقیقات ایدز ایران 
)IRCHA( و عضو کمیته علمی ســتاد 

ملی مبارزه با کرونا گفتگو کرده است.
هردم از این باغ بری می رسد...

محرز درباره شــیوع آبلــه میمونی گفت: 
»هردم از ایــن باغ بری می رســد؛ امروز 
به دلیل گرمای جهانــی و جابجایی های 
گســترده و تجمعات مردم، ویروس های 
جدیــد و نوپدیــد بســیار تهدیدکننده 
شــده اند؛ آبله میمونی، سال های قبل به 
شکلی خفیف خود را نشان داد و آن زمان 

مشکل ساز نشــد اما این که چندی پیش 
هشدارجهانی  بهداشــت  جهانی  سازمان 
صادر می کند یعنی این بیماری شــوخی 
بردار نیســت و بسیار سریع پخش خواهد 
شــد. همه بایــد مراقب باشــند چراکه 
بیماری زایــی ایــن آبله میمونی بســیار 
شدیدتر از سویه قبلی این بیماری است.«

او گفت: »وزیر و کارکنــان جدید وزرات 
بهداشــت و درمــان بایــد کار در مقابل 
ویروس ها را بلد باشــند؛ کار باید ســریع 
باشــد و با همکاری ســایرین جریان پیدا 
کنــد. توصیه ها جــدی گرفته شــده و 
دســتورالعمل ها به دقت دنبال شــوند. از 
ســوی دیگر امکانات تشــخیص فوری و 
آگهی دادن به مردم باید در دســتور کار 
قرار گیــرد.« محرز گفــت: »این بیماری 

مســری ترو بیماری زا تــر از آبله میمونی 
قبلی اســت چرا که دیگر صرفا از طریق 
رابطه جنسی منتقل نمی شــود و امکان 
انتقال ســرایت به همه افــراد را دارد. از 
مردم می خواهم که وحشــت نکنند چرا 
کــه بــه زودی وزارت بهداشــت تمامی 
دستورالعمل ها و احتیاط های لازم را رسما 
اعلام خواهد کرد. راه های پیشگیری اولیه 
این است که ماسک بزنند و دست هایشان 
را بشــورند.« وی گفــت: »ایــن بیماری 
می تواند از راه تنفس و تماس مســتقیم با 
کسی که این بیماری را دارد منتقل شود. 
البته مانند کووید شــدت انتقال تنفسی 
ندارد که با یک ســرفه میلیون ها ویروس 
در هوا منتشــر شود اما این بیماری هم از 

طریق تنفس قابل سرایت است.«

گروه اجتماعی – ســعید تهرانی: در 
نشست خبری بیســت و چهارمین 
کنگــره تازه های قلب و عروق اعلام 
شد: روز گذشــته برای اولین بار در 
کاشت  )ره(عمل  امام  بیمارســتان 
باطری قلبی بدون ســیم با موفقیت 

انجام شد.
مسعود قاسمی رییس انجمن آترواسکلروز 
و رییس بیست و چهارمین کنگره تازه های 
قلب و عروق گفــت: درمان بیماری های 
پیشــرفت های  قلب، در کشــور  دریچه 
شــگرفی صورت گرفته و با کشــورهای 
پیشرفته دنیا مطابقت دارد.رئیس کنگره 
افزود: در ترمیــم دریچه قلب حدود ۳۰ 
سال قبل جزو اولین کشورهایی بودیم که 
این کار را در دنیا شــروع کردیم.در حال 
حاضــر تکنولوژی داریم کــه بدون بخیه 
روی پوست، از طریق شریان ها وارد قلب 
می شویم و دریچه قلب را قرار می دهیم. 
این عمل بــه صورت روزمــره در مراکز 
درمانی کشور انجام می شود. این تکنیک 
بویژه برای بیماران سالمند که باز کردن 
قفسه سینه برای آنها ریسک بالایی دارد، 
بسیار ســودمند است. قاســمی با اشاره 
بــه مقوله هوش مصنوعی در پزشــکی و 
تشخیص و درمان بیماری های قلبی اشاره 
کرد و گفت: قســمت بسیار محسوسی از 
برنامه هــای کنگــره را بــه نقش هوش 
مصنوعی در بیماری های قلبی اختصاص 
داده ایم. در روزمره پزشکی قلب به طور 

واضح از هوش مصنوعی استفاده می شود 
امــا در مجموع نهایتا تصمیــم  گیری با 
خود پزشــک اســت.وی در ادامه گفت: 
شعار کنگره امســال، تپش قلب با عشق 
و سلامتی اســت و در چهار روز برگزاری 
کنگــره، حــدود ۵ هزار شــرکت کننده 
خواهیم داشــت که ۲۶۶ استاد، محقق، 
متخصص و… به عنوان سخنران حاضر 
خواهند بود. البته تعداد سخنرانی ها ۵۹۲ 
سخنرانی است. همچنین، ۷۲ پنل داریم 
که برای شرکت کنندگان در کنگره پیش 
بینی شده است. ضمن اینکه بیش از ۱۰۰ 
مقاله برای کنگره پذیرفته شده است که 
در قالب سخنرانی و پوستر ارائه می شود. 
همچنیــن ۲۰ امتیــاز بازآمــوزی برای 
پزشــکان و ۱۵ امتیاز برای پرستاری در 
نظر گرفته شــده است. قاسمی همچنین 
بــه آمارهایی در زمینه بیماری های قلبی 
عروقی اشاره کرد و گفت: در رتبه بندی 
ایران در حوزه )منا( وضعیت بهتری داریم 
و پیشرو هســتیم. در جهان، کشورهای 
آلمان، ژاپن و آمریکا قــرار دارند و ایران 

بالاتر از میانه جهان قرار دارد.
وی افزود: ایران در حوزه نیروی انســانی، 
امکانات پزشــکی، و تحقیقــات، اگر به 
شرایط بهتری برسد؛ می تواند در رتبه های 
بــالای جهان قرار بگیرد.قاســمی درباره 
درمان بیماران قلبی از کشــورهای دیگر 
در ایــران، گفت: بیمــاران قلبی اغلب از 
کشورهای همسایه می آیند و این موضوع 

یک رسم معمول است و البته ایرانی های 
مقیم خارج از کشــور نیز بــرای درمان 

بیماری های قلبی به ایران می آیند.
وی همچنیــن درباره تغییــرات اقلیمی، 
گرمــا و آلودگی هوا و نقــش آن در بروز 
و تشدید بیماری های قلبی عروقی گفت: 
این تغییــرات اقلیمــی و آلودگی هوا و 
گرمای بیــش از حد می توانند به افزایش 
تعداد ســکته های قلبی، مغزی و فشــار 
خون منجر شــود. بنابراین فشارخونی ها 
باید بدانند که در گرما فشــار خون شان 
بالاتــر می رود.قاســمی همچنین درباره 
آلودگــی هــوا گفــت: پدیــده التهاب 
ام الامــراض محســوب می شــود. دیواره 
رگ ها حســاس اســت و آلودگــی  هوا 
می تواند مســبب افزایش لخته، آریتمی 
و انعقاد خون شــود.وی همچنین درباره 
مضرات ازن در شــرایط گرمای زیاد هوا، 
به نقش رادیکال های آزاد و تعریف دو نوع 
رادیکال های آزاد اکسیژن و رادیکال های 
آزاد نیتروژن پرداخت و گفت: رادیکال ها 
بــرای بــدن لازم هســتند و در نابودی 
میکروب هــا به بدن کمــک می کنند اما 
وقتی از یک حدی بیشتر شوند، معکوس 
عمــل می کنند و خطر حــوادث قلبی را 
افزایش می دهند. بنابراین عوامل محیطی 
مانند ســیگار، آلودگی هوا و اشعه ماوراء 
بنفش وقتی از یک حدی بیشــتر شوند 
رادیکال  ازاد ایجــاد می کنند و از طریق 
افزایــش بیمارگونــه رادیکال هــای آزاد 
عامل ایجاد ســرطان ها می شوند. مسعود 
اســلامی دبیر انجمن آترواسکلروز و دبیر 
علمی کنگــره و هیأت علمی دانشــگاه 
علوم پزشــکی تهران در ادامه نشســت 
گفت: تلاش کرده ایم از همکاران ســایر 
استان ها و شهرســتان ها دعوت بیشتری 
برای حضــور در کنگره بــه عمل آوریم.
وی افزود: ســخنرانانی از ترکیه، آلمان و 
آمریکا در کنگره امســال خواهیم داشت.
رییس بخش قلب بیمارســتان امام )ره( 
در ادامــه صحبت هایــش از انجام اولین 
عمل کاشــت باطری قلب بدون سیم در 
بیمارســتان امام در صبح امروز خبر داد 

و گفت: باطری های نســل جدید، بدون 
سیم بوده و طول عمر آنها ۱۰ تا ۲۳ سال 
است. در حالی که باطری هایی که تاکنون 
کار گذاشته می شــدند و هنوز هم انجام 
می شود طول عمرشان ۷تا ۱۰ سال است 

و سیم دارند.
وی درباره نســل جدید باطری های قلب 
بدون ســیم گفت: ایــن تکنولوژی فوق 
العاده جدید اســت که در ایران پوشش 
بیمــه ای داده می شــود. هزینــه آن ۱۰ 
هزار یورو قیمت دارد و به دلیل تحریم ها 
قــادر به تامین آن نبودیم و نهایتا پس از 
دوسال تلاش، موفق به تامین و انجام آن 
برای اولین بیمار آقایی حدود ۷۰ ســال 
در بیمارســتان امــام با موفقیــت انجام 
شــد. این تکنولوژی محصول تولیدی دو 
کمپانی در آمریکا است که تلاش کردیم 
وارد ایران شــود و سرانجام موفق شدیم. 
اســلامی درباره هوش مصنوعی و نقش 
آن در درمان آریتمی هــای قلبی، گفت: 
دنبال آن هستیم که GPS قلبی داشته 
باشــیم؛ یعنی اطلاعــات را می دهیم و 
هــوش مصنوعی محل دقیق نامنظمی را 
اعلام کند. بنابراین به این سمت حرکت 
می کنیم کــه با هــوش مصنوعی محل 
بروز نامنظمی به صورت دقیق تشخیص 
داده شــود. به این ترتیب خیلی سریع تر 
بیماری ها تشــخیص و درمــان خواهند 
شــد. بنابراین پیش بینی می شود تا ۴۰ 
ســال آینده با استفاده از هوش مصنوعی 
در پزشــکی طول عمر مردم ۱۰ ســال 
افزایش یابد؛ خصوصا بــا توجه به اینکه 
بیماری های قلبی شــایع ترین علت مرگ 
در دنیا هستند. مژده مزیدی دبیر اجرایی 
کنگــره نیز گفــت: بیســت و چهارمین 
کنگره تازه هــای قلب و عروق، از ۲۷ الی 
۳۰ شهریور ۱۴۰۳ در هتل المپیک تهران 
برگزار می شــود.وی افــزود: جدیدترین 
یافته های تشخیصی، پیشگیری و درمانی 
در زمینــه قلــب و عــروق و نیــز نقش 
هوش مصنوعی در درمــان بیماری های 
 قلبی، در کنگره تازه هــای قلب و عروق 

ارائه خواهد شد.

سرپرست معاونت بهداشت و درمان 
بنیاد شــهید و امــور ایثارگران با 
تاکید بر اینکه کلینیک »زخم بستر« 
جانبازان باید فعال شود، گفت: بعضی 
از  نخاعی ها،  به خصوص  جانبازان  از 
می کنند  استفاده  خاصی  تجهیزاتی 
که واردات این تجهیزات را پیگیری 

خواهیم کرد.
به گــزارش »ایثــار«، دکتــر عبدالرضا 
عباســپور با بیان اینکه اساسی ترین نیاز 
ایثارگران قبل از مسکن یا اشتغال، بحث 
درمان اســت، گفت: مراکز درمانی طرف 
قراردادمان را توســعه و نظارت روی این 
مراکز از جمله داروخانه ها، پاراکلینیک ها 
و بیمارســتان ها را افزایــش می دهیم تا 
بتوانند خدمات شایســته ای به ایثارگران 

داشته باشند. 
وی یکی از مشــکلات جانبازان را »زخم 
بستر« اعلام کرد و افزود: سن جانبازان بالا 
رفته و به خصوص آن هایی که مشکلات 
نخاعــی دارنــد دچار مشــکلات خاصی 
شــده اند، این افراد تجهیزات توانبخشی 
خاصی نیاز دارند کــه در این چند وقت 

تأمین نشده یا به دستشان نرسیده است، 
مثل کســانی که زخم بستر دارند و باید 
درمان تخصصی روی آن ها انجام شود. به 
همین دلیل کلینیک زخم بستر ایثارگران 
باید فعال شود و از پزشکان مجربی که در 
زمینه این نــوع از عمل جراحی ترمیمی 
تبحر دارند، اســتفاده شود. آن ها نباید به 
مراکز مختلف مراجعه کنند زیرا این کار 

باعث گسترش زخم بستر آن ها می شود.
و درمان  بهداشــت  معاونت  سرپرســت 
بنیاد شــهید و امور ایثارگران تاکیدکرد: 
امیدواریــم بتوانیم طوری عمل کنیم که 
جانبازانــی که در نقاط مختلف کشــور 
بیماری هــای خاص دارند، بــرای درمان 
نیازی به ارجاع به تهران نداشــته باشند 
و در مراکز درمانی نزدیک به خودشــان 

تحت معالجه قرار گیرند.
دکتر عباســپور درباره واردات تجهیزات 
پزشــکی و دارویی برای جانبازان،گفت: 
لازم اســت برای بعضــی از جانبازان به 
خصــوص نخاعی هــا، از تجهیزات خاص 
همچــون تشــک های خاصی کــه برای 
جلوگیــری از زخــم بســتر روی ویلچر 

می گذارنــد، کیســه های ادرار مخصوص 
و دیگر موارد اســتفاده شود، واردات این 
تجهیزات را باز هم پیگیری خواهیم کرد.

دکتر عباسپور با اشاره به اینکه میانگین 
ســنی جانبازان افزایش یافته اســت و از 
نظــر درمانی توجه ویــژه ای را می طلبد، 
گفت: یکی از کارهایی که برای این افراد 
انجام می شــود، خدمات در منزل است. 
در صورتی که نیاز داشــته باشند ویزیت 

توسط پزشک و فیزیوتراپ در منزل انجام 
می شود. 

از طرف دیگر هر تجهیزاتی که پزشــک 
تشــخیص دهد کــه بیمــار لازم دارد، 
مثل تشــک، ویلچر، تخت، عصــا، واکر 
و دیگــر اقلام، برای او تأمین شــده و در 
اختیارش گذاشته می شود. حق پرستاری 
 هــم طبــق نظر کمیســیون پزشــکی 

به جانبازان تعلق می گیرد.

هشدار مینو محرز درباره وضعیت شیوع آبله میمون در ایران:

وحشت نکنید! ماسک بزنید 

اولین عمل کاشت باطری قلبی بدون سیم در ایران

کلینیک »زخم بستر« جانبازان فعال می شود

پیگیری واردات تجهیزات پزشکی و دارویی برای جانبازان

آخرین وضعیت صید پشه آئدس 
و موارد تب دنگی در کشور

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت با 
ابراز نگرانی نسبت به فعالیت بیشتر پشه آئدس با خنک تر 
شــدن هوا، گفت: در حال حاضر، پشه آلوده تنها در یک 
نقطه از کشــور حضور دارد و انتقــال محلی فقط در این 
نقطه صورت می گیرد. دکتر شهنام عرشی درباره آخرین 
وضعیت انتقال محلی »تب دنگی« گفت: در حال حاضر، 
پشــه آلوده در یک نقطه از کشــور حضور دارد و انتقال 
محلی در این نقطه صورت می گیرد. پیش از این، حضور 
پشه آلوده در ۲ نقطه کشور یعنی »بندر لنگه« در استان 
هرمزگان و شهرســتان »چابهار« گزارش شد؛ در نتیجه، 
انتقال محلی در این ۲ نقطه به ثبت رسیده بود. گزارش ها 
بیانگر این است که مورد ابتلای محلی در بندر لنگه برای 
مدتی گزارش نشــده است.  وی ادامه داد: در حال حاضر، 
پشه آلوده در شهر »چابهار« استان سیستان وبلوچستان 
حضور دارد و ســبب انتقال محلی می شــود. اگرچه پشه 
آلوده در یک نقطه کشور حضور دارد اما نسبت به افزایش 
فعالیت پشــه با خنک تر شدن هوا به ویژه در شهر چابهار 
احساس نگرانی می کنیم.   به گزارش ایسنا، رئیس مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت درباره وضعیت 
انتقال محلی تب دنگی خاطرنشان کرد: اگر پشه آلوده در 
هر منطقه ای حضور داشته باشد امکان انتقال محلی تب 
دنگی در آن منطقه وجود دارد. با توجه به این شرایط، اگر 
افراد در معرض گزش پشه آئدس قرار گیرند، امکان ابتلای 
آنها به تب دنگی وجود دارد. نکته مهم و اساسی این است 
که امکان انتقال بیماری تب دنگی در مناطق حضور پشه 
آلوده وجود دارد و انتقال بیماری هیچ گاه منتقی نمی شود.  
وی با بیان اینکه پشــه به صورت گســترده در نقاطی از 
کشــور مستقر شده، گفت: پشه آئدس در ۷ استان کشور 
یعنی ۳ استان شــمالی و ۴ استان جنوبی کشور مستقر 
شده است. برخی از نقاط کشور نیز در مجاورت ۷ استانی 
که پشــه به صورت گسترده در آن ها وجود دارد، هستند 
و بنابراین خطر گســترش پشه به این استان ها نیز وجود 
دارد. بنابراین اگرچه پشــه ای در نقاط مجاور استان های 
مذکور، گزارش نشده اما احتمال حضور پشه در آنها وجود 
دارد. »پارس آباد مغان« و »بیله ســوار« در استان اردبیل، 
»خداآفرین« در اســتان آذربایجان شرقی جزو مناطقی 
هســتند که احتمال حضور پشه در این مناطق نیز وجود 
دارد. عرشــی تاکید کرد: قســمت هایی از استان کرمان، 
جنوب استان فارس، استان خوزستان و استان زنجان جزو 
مناطق مستعد حضور پشه آئدس هستند؛ اما هنوز پشه 
در این مناطق صید نشده است. پشه در مناطقی که دارای 

آب و هوایی گرم هستند به تدریج نفوذ می کند.

سلامت


